
Vaše náměty, příspěvky a připomínky posílejte na e-mail: strupl@branatrojzemi.cz, 
tel./fax: 725 357 278 nebo písemně na MěÚ. 
Můžete také využít schránku  ve vstupní chodbě MěÚ. 
Internetová podoba časopisu vychází na www.hradek.cz. 
Uzávěrka dubnového čísla je 26. 3. 2018. 
Časopis se objeví na pultech prodejen okolo 11. 4. 2018.

3
roãník 27, ãíslo

březen 2018
cena 12 Kã

V březnovém čísle:
— Dotační program města
— Rozhovor s T. Strnadem
— Revitalizace zeleně
— Kdo je můj záchranář
— Kulturní kalendář
— Hasiči na ledě

Příloha: Nové Město –
Neustadt

Hradišťan s Jiřím 
Pavlicou míří do Hrádku
Chřipka, letos zasáhla opravdu ra-
zantně. A dotklo se to i plánovaných
kulturních akcí. Pořad Ondřeje Sokola
Celebrity, s. r. o., který se měl konat 
v lednu, musel být pro nemoc bez ná-
hrady zrušen. A sotva se přestavěl sál 
v Besedě z plesu na divadlo, přišla
zpráva o zrušení téměř vyprodaného
představení B. Klepla Vysavač. Tady se
naštěstí podařilo najít v kalendáři ná-
hradní termín, kterým bude 4. duben.
V té době už bude potřeba propojovat
sál Besedy s nově budovaným sociál-
ním zařízením, ale inscenaci zvlád-
neme, snad ke všeobecné spokojenosti
diváků i herce.

Doufejme, že tím jsme si smolné dny
vybrali. A těšme se na jaro. Ve čtvrtek
24. května budeme v Hrádku v kostele
sv. Bartoloměje hostit soubor Hradiš-
ťan s Jiřím Pavlicou. Asi jej není potřeba
více představovat. Ojedinělé uskupení
s vysokou uměleckou i interpre tační
úrovní, netradičním reper toárem, ne-
zvykle širokým žánrovým záběrem,
který zvláště v počátcích vycházel z li-
dové tradice. Předprodej vstupenek
zahájíme na evstupence a v Bráně
Trojzemí ve středu 11. dubna.

Zájem o byty vysoce převyšuje nabídku
V loňském roce byla dokončena rekonstrukce tzv. Ruské vily. Město se jejím odkoupením a rekonstrukcí
zbavilo jednoho ze „strašáků“ a navíc získalo sedm bytů, o které byl enormní zájem. Nabízí se proto
otázka: má město investovat do dalšího rozvoje bytového fondu? A jaké lokality případně využít?

Odpověď na první otázku padla na únorovém zasedání zastupitelstva města. Zastupitelé jedno-
značně podpořili záměr výstavby dalších městských bytů, konkrétně v lokalitě po bývalé mateřské
škole v Legionářské ulici. Otázka druhá je složitější. Kromě dosud nezastavěných ploch se nabízí 
například lokalita, kde od roku 2006 chátrá torzo tzv. Azylu. Mají ale na tak exkluzívním místě stát
byty? Názory na to nejsou jednoznačné, jak napověděla i malá anketa na sociálních sítích, kterou 
svou otázkou vyvolal starosta města Josef Horinka. „Po posledním jednání se zástupcem Národního
památkového ústavu Petrem Freiwilligem můžeme počítat s tím, že torzo č. p. 65 a 66 tzv. Azylu lze
definitivně zcela odstranit. NPÚ netrvá na sanaci stávajícího zdiva a netrvá ani na pokračování záměru
výstavby zdravotního střediska,“ říká starosta města. Jistě, Azyl je dnes pouhým torzem, které je navíc
potenciálně nebezpečné, protože zbytky zdiva jsou silně narušené a hrozí jejich sesunutí na soukromé
pozemky pod nimi. Na druhou stranu jde o jednu z prvních textilních manufaktur v Čechách, budovu
z roku 1723. A takových město mnoho nemá. Lokalita je výjimečná svojí polohou a rozhodování, jak ji
zastavět, a zda ji vůbec zastavět, nebude jednoduché. A je jasné, že žádné řešení se nebude líbit všem.
Navíc je potřeba brát v potaz, že i když z Azylu byla sejmuta památková ochrana, stále se nachází v měst-
ské památkové zóně. Inspirativní řešení ale samozřejmě existují i pro novostavby v památkových zónách.

Pravděpodobně se v Azylu ale nebude realizovat záměr zdravotního střediska. S žádostí o dotaci na
jeho stavbu z tzv. Norských fondů v roce 2007 město neuspělo. V anketě obyvatel, která proběhla před
několika lety, se ale řešení Azylu objevilo v žebříčku priorit na prvním místě. Změna postoje památkářů
nahrává tomu, začít se touto lokalitou intenzívně zabývat.

Kolik je ve městě bytů?
Celkem jasno má město v lokalitě Legionářské ulice. Po demolici mateř ské školy zde vznikla plocha,

o které se zprvu uvažovalo jako o potenciálním místu pro nové kluziště. Nakonec ale zvítězil záměr by-
tové výstavby. Schválili jej v únoru zastupitelé. Její podoba je ale zcela otevřená. 

Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
3. schůze rady města
3. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 14. února, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila s účinností od 1. 3. 2018 změnu ve složení pracovní skupiny

prevence kriminality, a to v tomto obsazení: manažer prevence 
kriminality MěÚ Hrádek nad Nisou – Iva Krňáková, vedoucí obvod-
ního oddělení Policie ČR Hrádek nad Nisou – Bc. Roman Pokorný,
člen rady města – Jan Krečman, referent správního a sociálního 
odboru – Eva Uhrová, referent odboru dotací, rozvoje města a kul-
tury – Jana Matušková, Klub důchodců Hrádek nad Nisou – 
Mgr. Šárka Jeníčková, Základní škola Lidická – Mgr. Jaroslav Poláček,
Kristýna, a. s., jednatel – Ing. Radek Petr, Klub mládeže – Lenka Pa-
lasová, Zástupce skateparku – Jan Sladký, místostarosta Pavel Farský

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt „Revitalizace části herní
zahrady při MŠ Donín“ do Programu Ministerstva životního prostředí
ČR – Národního programu Životního prostředí, Prioritní oblasti 6. 
Environmentální prevence, o celkových způsobilých výdajích ve výši
578 490 Kč, požadované dotaci ve výši 491 717 Kč, vlastním podílu
ve výši 86 774 Kč a nezpůsobilých výdajích ve výši 558 300 Kč

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt „Revitalizace části herní
zahrady při MŠ Oldřichovská“ do Programu Ministerstva životního
prostředí ČR – Národního programu Životního prostředí, Prioritní 
oblasti 6. Environmentální prevence, o celkových způsobilých 
výdajích ve výši 584 700 Kč, požadované dotaci ve výši 496 995 Kč,
vlastním podílu ve výši 87 705 Kč a nezpůsobilých výdajích ve výši 
680 844 Kč

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad 
Nisou pod názvem „Stavebně historický průzkum objektu č. p. 67,
ul. Gen. Svobody, Hrádek nad Nisou“ do Dotačního fondu Libe reckého
kraje, Programu: 7.3. Stavebně historický průzkum, o celkových výda-
jích ve výši 48 700 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši 14 610 Kč
(30 %) a vlastním podílu ve výši 34 090 Kč (70 %)

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad 
Nisou pod názvem „Hrádek nad Nisou – víceúčelové hřiště sídliště
Pod Tratí“ do programu Ministerstva vnitra – Programu prevence 
kriminality na místní úrovni 2018, o celkových výdajích ve výši 
1 572 590 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši 300 000 Kč a vlast-
ním podílu ve výši 1 272 590 Kč

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad Ni-
sou pod názvem „Výměna oken a dveří v objektu č. p. 124 „Came-
lot“, do Dotačního fondu Libereckého kraje, Programu: 7.2. Záchrana
a obnova památek v Libereckém kraji, o celkových nákladech ve výši
899 627 Kč bez DPH, požadované dotaci ve výši 269 800 Kč a vlast-
ním podílu ve výši 629 827 Kč

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad 
Nisou pod názvem „Hrádek nad Nisou – zefektivnění MKDS ul. Ná-
dražní – Sokolská – Liberecká“ do programu Ministerstva vnitra –
Programu prevence kriminality na místní úrovni 2018, o celkových
výdajích ve výši 308 229 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši 
274 000 Kč (88,9 %) a vlastním podílu ve výši 34 229 Kč (11,1 %)

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad 
Nisou pod názvem „Hrádek nad Nisou – domovník preventista 
2018–2020“ do programu Ministerstva vnitra – Programu prevence
kriminality na místní úrovni 2018

— schválila účast města Hrádek nad Nisou v projektu Drogová závislost
„nezná hranice“, předloženého Městem Bogatynia do Programu 
Interreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci výzvy Fondu mikro-
projektů Nisa, přičemž město Hrádek nad Nisou je partnerem pro-
jektu bez finanční účasti

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt „Revolutiontrain 
Hrádek n. N. – Zittau“, v rámci Fondu malých projektů v Programu
přeshraniční spolupráce Česká republika – Svobodný stát Sasko 
2014–2020, při celkových nákladech 19 049,85 EUR (476 246,25 Kč),
výši dotace 15 000,00 EUR (375 000 Kč) a vlastním podílu 4 049,85 EUR
(101 246,25 Kč), při kurzu 1 EUR = 25 Kč

— schválila Logomanuál města Hrádek nad Nisou
— schválila podanou žádost o podporu v rámci projektu „Uhelná – 

Revitalizace aleje a úprava prostranství pro turisty“ do Programu 

Interreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci Fondu mikroprojektů
Nisa-Nysa, v celkové výši způsobilých výdajů 35 218,66 EUR 
(880 466,50 Kč), předpokládané výši dotace 29 935,86 EUR 
(748 396,50 Kč) a spolufinancování 5 282,80 EUR (132 070 Kč), při
kurzu 1 EUR = 25 Kč

— schválila rozpočty osadních výborů
— schválila podanou žádost o podporu v rámci projektu „Stromy 

v Trojzemí – revitalizace aleje Žitavská a propagace přírodního dě-
dictví“ do Programu Interreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci 
Fondu mikroprojektů Nisa-Nysa, v celkové výši způsobilých výdajů 
18 178,68 EUR (454 467 Kč), předpokládané výši dotace 15 451,88 EUR
(386 297 Kč) a spolufinancování 2 726,80 EUR (68 170 Kč), při kurzu
1 EUR = 25 Kč. 

— schválila podanou žádost o podporu v rámci projektu „Drobné 
památky a jejich propagace Bogatynia – Hrádek nad Nisou“ do Pro-
gramu Interreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci Fondu mikro-
projektů Nisa-Nysa, v celkové výši způsobilých výdajů 35 010,55 EUR 
(875 263,75 Kč), předpokládané výši dotace 29 758,96 EUR 
(743 974 Kč) a spolufinancování 5 251,59 Ř (131 289,75 Kč), při kurzu
1 EUR = 25 Kč

— schválila účast města Hrádek nad Nisou v projektu „Polsko–česká 
setkání v kulturní tónině“, předloženého městem Bogatynia do Pro-
gramu Interreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci výzvy Fondu
mikroprojektů Nisa, přičemž město Hrádek nad Nisou je partnerem
projektu bez finanční účasti

— schválila poskytnutí daru ve výši 20 000 Kč na zajištění poskytování
sociálních služeb pro klienty domova Domovu U Spasitele, středisko
DM CČSH, Frýdlant

— jmenovala pro následující funkční období zástupce zřizovatele do
školských rad takto: do školské rady ZŠ Lidická Mgr. Josefa Horinku,
Radka Horáka, Mgr. Ladislavu Jurkovou; do školské rady ZŠ TGM Jana
Krečmana, Pavla Farského a Davida Gottsteina; do školské rady 
ZŠ Donín Petra Dlouhého; do školské rady ZŠ Loučná Václava Krej-
číka

— vzala na vědomí složení školské rady ZŠ TGM – zástupci pedagogů
Mgr. Jana Horinková, Mgr. Michal Frosch a Mgr. Karel Kocourek; zá-
stupci rodičů Zdeňka Ortová, Hana Horáková a Michaela Kozáková 

— vzala na vědomí složení školské rady ZŠ Lidická – zástupci pedagogů
Mgr. Dagmar Kasalová, Mgr. Daniela Schejbalová a Mgr. Jana Večer -
níková; zástupci rodičů Ing. Jana Tůmová, Ladislav Fialka a Jaromír
Mottl

— schválila přidělení zakázky na zhotovení projektové dokumentace
„Rekonstrukce sociálního zázemí Sokolovny Hrádek nad Nisou“ firmě
Ing. Radovan Novotný za nabídkovou cenu 239 459,00 Kč včetně DPH.

2. mimořádná schůze rady města
2. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 21. února,
se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila vyplacení mimořádných odměn členům okrskových voleb-

ních komisí za volbu prezidenta ČR, které proběhly v lednu 2018 dle
přiloženého seznamu, a to formou daru z rozpočtu města Hrádek
nad Nisou

— schválila dodavatele veřejné zakázky „Analýza rizik ohrožení povrcho -
vých a podzemních vod chemickými látkami používanými při provozu
přádelny brownfield Bekon – Hrádek nad Nisou“, firmu Vodní zdroje
Ekomonitor, spol. s r. o., Chrudim, za celkovou cenu 832 758,91 Kč
vč. DPH 

— schválila dodavatele zakázky „Dodávka podzemních nádrží – fotba-
lový stadión Donín“, společnost AQUA Program, s. r. o, Turnov, za
celkovou cenu 93 763 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Restaurátorské práce na sousoší
Piety v Doníně u Hrádku nad Nisou, a to Jakuba Jurka, Hrádek nad
Nisou, s celkovou nabídkovou cenou 265 808 Kč včetně DPH. 

Ze zasedání zastupitelstva města
1. zasedání zastupitelstva města
1. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 24. ledna, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— vzalo na vědomí 11. změnu rozpočtu města 2017. Rozpočet města po

11. rozpočtové změně 2017 má stanoven celkový objem příjmů částkou
150 136 595,12 Kč, celkový objem výdajů částkou 268 505 042,88 Kč
a salda ve výši 118 368 447,76 Kč ve třídě financování.
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— vzalo na vědomí zprávu o projednání návrhu 18.a změny územního
plánu sídelního útvaru Hrádek nad Nisou a návrh 18.a změny územ-
ního plánu sídelního útvaru Hrádek nad Nisou. Vydalo 18.a změnu
územního plánu sídelního útvaru Hrádek nad Nisou, zpracovanou
SAUL, s. r. o., Liberec, vzalo na vědomí, že k návrhu 18.a změny územ-
ního plánu sídelního útvaru Hrádek nad Nisou nebyly uplatněny 
námitky.

2. zasedání zastupitelstva města
2. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 21. února, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— vzalo na vědomí ukončení členství paní Ivany Manové v osadním vý-

boru Uhelná ke dni 17. 1. 2018. Schválilo doplnění členů osadního
výboru Uhelná panem Petrem Slavíkem.

— schválilo navrhované znění Dotačního programu města Hrádek nad
Nisou pro rok 2018 včetně jednotlivých výzev k podání žádosti o po-
skytnutí dotace, vzorový text veřejnoprávních smluv o poskytnutí
účelové dotace z Dotačního programu města Hrádek nad Nisou pro
rok 2018 

— vzalo na vědomí informaci o stavu bydlení a bytového fondu na území
města Hrádku nad Nisou. Podpořilo výstavbu nového bydlení (byto-
vého domu, vila domů ) na pozemcích p. č. 744/1, 745/1, 746/1, 747
v k. ú. Hrádek nad Nisou, po bývalé mateřské škole v ul. Legionářská
v Hrádku nad Nisou a vyhradilo si konečný výběr finální varianty po-
doby bydlení na základě předložených architektonických návrhů.

— vzalo na vědomí předložené návrhy možného budoucího řešení sou-
časného torza kamenného objektu č. p. 65, 66 AZYL

— schválilo smlouvu o úvěru ve výši 42 mil. Kč na financování investič-
ních akcí města, bez zajištění, s úrokovou sazbou 1,47 % p. a., se splat-
ností do 31. 12. 2025 se společností Česká spořitelna, a. s. 

— schválilo změnu rozpočtu města 2018 č. 1. Rozpočet města 2018 po
změně č. 1 má stanoven celkový objem příjmů částkou 176 152 211 Kč,
celkový objem výdajů částkou 273 787 960 Kč a salda ve výši 
97 635 749 Kč ve třídě financování, které je tvořeno finančním pře-
bytkem z minulých let.

— schválilo připojení města Hrádek nad Nisou k mezinárodní kampani
„Vlajka pro Tibet“, která proběhne 10. 3. 2018.
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Zájem o byty vysoce převyšuje
nabídku

Dokončení ze strany 1
Jestli tu vznikne jeden nebo více bytových domů, vila domy, to je námět
pro architekty, kteří by v rámci „soutěže“ měli přijít se svými nápady. Za-
stupitelé si vyhradili výběr z návrhů, které architekti předloží.

Kromě lokality Legionářská a případně Azylu má město připravený
ještě projekt výstavby sociálního bydlení v prostoru bývalého kina v ulici
1. máje. Tady se chce ucházet o dotaci z integrovaného regionálního
operačního programu, dotační program ale zatím stále nebyl vyhlášen.
Pro soukromou výstavbu budou letos zasíťovány parcely v lokalitě Pod
Ovčím kopcem. A samozřejmě jsou ve městě potenciální plochy na Zlaté
Výšině, které by postupně měly být zasíťovány a počítá se i s využitím
bývalého Bekonu. Tady aktuálně probíhá analýza rizik spojených s mož -
nou ekologickou zátěží, z jejíchž výsledků se bude vycházet při pláno-
vání budoucnosti Bekonu.

To, jak velký je v Hrádku zájem o byty, nejlépe dokresluje pár čísel. 
Od 1. 1. 2017 do 22. 1. 2018 bylo na město podáno celkem 136 žádostí
o přidělení bytu v majetku města. 79 žádostí bylo podáno na běžné
byty, 57 žádostí se sešlo na 7 nových bytů v Ruské vile. Uspokojeno
mohlo být v tomto období celkem 28 žadatelů. Město aktuálně vlastní
160 bytů. Z nich 32 má statut zvláštního určení – jsou v domech s pečo-
vatelskou službou. Čtyři byty jsou upravitelné a jsou určeny seniorům 
a osobám se zdravotním postižením.

Podle posledního sčítání lidu, domů a bytů v roce 2011 je v Hrádku
nad Nisou celkem 2 835 obydlených bytů, z toho 1 479, tedy 52 %, v ro-
dinných domech. Asi 60 % bytů (1 710) je v soukromém vlastnictví,
ostatní jsou nájemní nebo družstevní. Zajímavé je číslo ukazující na stáří
domů: 31 % jich bylo postaveno před rokem 1920. Pokud člověk začne
hledat volné byty nebo domy na internetu, zjistí, že nabídka je velmi
omezená a nové byty se v ní dlouho neohřejí.

Úvěr na investiční akce
V souvislosti se schválením záměru výstavby bytů v Legionářské ulici město
uzavřelo smlouvu o poskytnutí bankovního úvěru s Českou spořitelnou
ve výši 42 milionů korun. V tuto chvíli bude úvěr sloužit k financování 
investičních akcí, které jsou součástí rozpočtu 2018 (jako např. knihovna
vedle č. p. 71, komunitní centrum v Schubertově vile, dětská skupina 
ve výměníku u MŠ Liberecká). Město na tyto akce mělo vyčleněné pro-
středky ve svém rozpočtu, ale aktuální situace na trhu s penězi nahrává
využití úvěru. Město jej totiž bude čerpat do konce roku 2018 a splatí jej
do konce roku 2025. Úroková sazba je nastavena na 1,69 % po celou
dobu splácení úvěru. Vzhledem k tomu, že prognózy předpovídají růst
úrokových sazeb, je výhodnější nyní čerpat úvěr a vytvořenou rezervu
převést právě na výstavbu bytového domu v Legionářské ulici.

Nedaří se nám
Ač se počet kontejnerů na tříděný odpad postupně navyšuje a s ním 
i množství vytříděného odpadu, stále jsou věci, které se nedaří. Ve městě
jsou stanoviště kontejnerů, která jsou zcela bezproblémová a pak jsou
místa, kde se může uklízet kolem kontejnerů stále.

Je možné, že část problémů je způsobena pouhou nevědomostí.
Ukažme si dva případy:

Stanoviště na sídlišti Pod Tratí: u kontejnerů je nepořádek skoro ne-
ustále. Apelujeme na občany Hrádku, že stále do kontejnerů na tříděný
odpad vhazují i odpad komunální! Aby kontejnery byly efektivně využity,
je potřeba zmenšit objem vyhozeného odpadu. Tedy do kontejnerů na
plasty je třeba PET lahve co nejvíce sešlápnout a ne je vhazovat v taškách
nesešlápnuté! Podobně u papíru: zejména krabice menšího i většího 
formátu je třeba, než jsou vhozeny do kontejnerů, rozložit, sešlápnout.
Nezřídka se stává, že někdo odloží do prázdného kontejneru krabici od
televize celou, čímž zaplní prakticky celý kontejner. Mysleme na to, že
jsou tu kontejnery pro všechny a vyváží se v režimu 1 x 14 dní. 

Stanoviště Starý Dvůr: zde jsou umístěna dvě sběrná místa nedaleko
od sebe, přesto kolem kontejnerů na tříděný odpad u obytných domů 
č. p. 797–798 je neustále odkládán odpad – zejména papír, i když 
100 m vedle je další velké hnízdo na tříděný odpad a kontejnery na 
papír skoro prázdné… Ke stanovišti Starý Dvůr č. p. 797–798 byla pře-
místěna nádoba na papír z druhého stanoviště, ale opět apelujeme na
občany, nebuďte lhostejní k nepořádku kolem nádob a nevytvářejte ho!



Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH

Začalo budování nové knihovny
Výstavba nové knihovny ve dvoře č. p. 71, tedy v Bráně Trojzemí, začala
v únoru demolicí objektu tzv. pekárny. Nejnáročnější operací bylo 
odstranění krovu, bourání zdiva ale během dvou dnů pokročilo až na
úroveň prvního patra. I tak probíhá rozebírání zdiva šetrně, část cihel
bude použita na obložení nové čelní stěny knihovny. 

Ještě dříve, než se začnou budovat základy nové budovy, na krátko 
se do objektu vrátí archeologové, kteří vloni v létě pod podlahou „pe-
kárny“ objevili základy původní hřbitovní zdi, s tím související ostatky
několika našich hrádeckých předků a také nedokončenou studnu. Vý-
zkum musel být přerušen, protože část zajímavých objektů se nacházela
v blízkosti anebo pod obvodovými zdmi.

21. 2. 2018 byl zastupitelstvem města schválen dotační program města
na letošní rok. Příjem žádostí o dotaci bude probíhat od 26. března do
13. dubna. Projednání a schválení podpory proběhne 18. dubna.

Stejně jako v minulých letech má dotační program dvě části. O dotaci
je možné žádat na aktivity, akce, v tomto podprogramu je připraveno 
k rozdělení 245 000 korun. Podprogram na podporu volnočasových 
činností (dříve podprogram na člena) je určen pro podporu subjektů 
s členskou základnou působících na území města a je v něm připraveno
145 000 korun. Dotaci je možné čerpat na akce realizované a hrazené 
v období od 1. 1. do 31. 12. 2018.

Žádosti je možné podávat výhradně prostřednictvím standardizova-
ných formulářů, a to osobně na podatelně úřadu nebo poštou, nebo da-
tovou schránkou s elektronickým podpisem. Formuláře jsou k dispozici
na internetových stránkách města, případně je možné si jej vyzvednout
na odboru dotací a kultury.

V podprogramu na akce je dotace určena na podporu aktivit a akcí
konaných na území města a na podporu činností subjektů působících na
území města ve prospěch jeho obyvatel. Žádat mohou právnické osoby
a fyzické osoby, i podnikající, působící na území města Hrádek nad 
Nisou, vyjma příspěvkových organizací města a oddílů Sboru dobro-
 volných hasičů. Žadatel může podat maximálně 2 žádosti. Maximální
výše dotace na první žádost je 15 000 Kč, na druhou žádost 7 500 Kč. 

Dotace není určena na úhradu nákladů v souvislosti s reprezentací 
jednotlivců a kolektivů v zahraničí.

Podprogram „na člena“ je určen na podporu členství dětí a mládeže
(do 18 let věku), příp. dospělých členů organizací zajišťujících zájmové
aktivity na území města. Požádat si mohou právnické osoby, které 
mají sídlo na území města Hrádek nad Nisou a které mají stanoveny 
minimální členský příspěvek ve výši 10 Kč na člena. Žadatel může podat
maximálně 1 žádost. 

Dotace bude poskytnuta ve výši 200 Kč na člena do 18 let, v maxi-
mální výši 20 000 Kč na jednu žádost. Pokud celková alokace nebude 
vyčerpána, bude zbytek finančních prostředků rozdělen poměrově mezi
žadatele a určen na podporu dospělých členů.

Celé znění podmínek dotačního programu, včetně seznamu povinných
příloh žádosti, najdete na internetových stránkách města. Do 26. března
je možné na odboru dotací a kultury konzultovat případné nejasnosti
žadatelů. Kontaktní osobou je Jana Matušková, tel.: 482 411 431, email
matuskova@muhradek.cz.

Kromě dotačního programu města je možné využít také tzv. individu-
álních žádostí o dotaci. Dotaci lze poskytnout na základě žádosti 
o poskytnutí dotace po posouzení v orgánech města a po uzavření 
veřejnoprávní smlouvy. Vzorový formulář žádosti o dotaci i vzor veřej-
noprávní smlouvy je na internetových stránkách města v oddíle odboru
dotací, rozvoje města a kultury.

4 ze společnosti

Dotační program města Hrádek nad Nisou na rok 2018

Předláždění chodníků na 
Oldřichovské ulici

Podle dohody z loňského roku se na Oldřichovskou ulici vrátil s oteple-
ním stavební ruch. Chodníky, které byly na konci roku položeny provi-
zorně, jsou postupně srovnávány a předlážděny.

Kritika zaznívá hlavně směrem k povrchu vozovky. Tady je na místě
opět zmínit, že rekonstrukce povrchu silnice neprobíhá v režii města, 
nýbrž Krajské správy silnic Libereckého kraje, protože Oldřichovská je
krajskou komunikací. A stavba dosud nebyla předána. 

Zároveň byly zahájeny další stavby související s rekonstrukcí kanali-
zací, vodovodů, plynovodů a komunikací. Začaly práce v ulici Zlatá 
Výšina, na kterou naváže nová kanalizace a rekonstrukce vodovodu 
a plynovodu v ulici Jílová. Nového povrchu se pak dočká i křižovatka ulic
Zahradní, Jílová a Zlatá Výšina až po ulici Libereckou.



53. ãíslo,
březen 2018rozhovor

Jedním z oceněných Sportovců roku za rok 2017 se stal Tomáš Strnad.
Tomášovi je 25 let, celý život, kromě jednoho roku, žije v Hrádku. Ten 
jediný rok strávil v Praze, a jak říká, ten jeden rok rozhodl, že chce bydlet
v Hrádku i nadále.

Během jednoho roku udělal Tomáš díky svému nasazení a vůli ob-
rovský výkonnostní posun, což lze dokumentovat třeba hrádeckým triat-
lonem: v roce 2016 doběhl Tomáš 95., v loňském roce 6. Vloni na pod-
zim přestoupil Tomáš z týmu KSM Hrádek do hrádeckého Multisport 
teamu, kde pod vedením zkušeného několikanásobného mistra republiky
Pavla Jindry jistě dosáhne v triatlonu dalších úspěchů. 
Jak ses vlastně dostal k triatlonu?
Všechno začalo, když jsem se v roce 2016 odstěhoval do Prahy. Po práci
jsem se celkem nudil, takže jsem si pro zkrácení času koupil kolo a začal
jsem jezdit podél Vltavy. A protože jsem soutěživý typ, tak jsem natréno-
val celkem asi 150 km a rozhodl jsem se vyzkoušet svůj první maraton na
kole, kterým bylo hrádecké Bike Babí léto na 50km trati. Nic jsem od toho
nečekal, ale ráno jsem se vzbudil plný adrenalinu. No a píchnul jsem hned
po dvou kilometrech v Cikánském koutě. Duši jsem do té doby ještě 
neměnil, takže jsem se s tím pral asi 20 minut. Ten chudák, který měl jet
na čtyřkolce za posledním, tam na mě čekal a pak už dokonce musel 
odjet. Ale nakonec jsem do cíle dojel, užil jsem si to, ke konci jsem měl
samozřejmě křeče. A dokonce jsem nedojel poslední.

Dva týdny nato byl hrádecký triatlon a byl jsem rozhodnut, že nechci
vynechat ani tento závod, když už jej v Hrádku máme. Do té doby jsem
běhal maximálně při fotbale a běhal jsem rychle. Tak jsem si před triat-
lonem trochu zaběhal, odplaval jsem ho jen prsama. Ale zase jsem 
nepíchnul, takže se mi závod hodně líbil. A tam jsem si uvědomil, že mě
to baví a že bych se tomu sportu chtěl více věnovat.
Triatlon je vlastně 5 disciplín, člověk se také dvakrát převléká,
nešika tu může dost ztratit.
To je pravda, člověk se na to musí dopředu připravit, nejde to tak, že si
člověk hodí věci do depa s tím, že to nějak dopadne. Každý pohyb v depu
je plánovaný, člověk dělá jednu věc a už myslí na druhou. A je to docela
věda. Takže jsem trénoval i tu činnost v depu. Není to nic neobvyklého.
Kolo jsem měl na zahradě v držáku, přiběhl jsem k němu bos, i s čepicí 
a s brýlemi, jako kdybych přiběhl z vody. Přesedl jsem na kolo, a když jsem
se zadýchal, vrátil jsem se zpátky, přezul si boty a zaběhl si třeba dva ki-
lometry. A co mi nešlo, to jsem trénoval detailněji.
Několikrát jsi zmínil Pavla Jindru, který je dnes už jedenáctiná-
sobným mistrem republiky v zimním triatlonu. Jak ses k Pavlovi
dostal? Trénujete spolu?
S Pavlem jsme se vídali občas, nejčastěji na florbalu, který si chodíme 
v neděli zahrát. Pavel tam chodil také, ale nijak zvlášť jsme se nebavili.
Právě před mým prvním triatlonem jsme se potkali na náměstí na kine-
matografu, tak jsem spíše z legrace prohodil, že se zítra uvidíme na startu.
Když jsem dojel, začalo mi to vrtat v hlavě, ani jsem nevěděl, že Pavel je
tak úspěšný. Po hrádeckém triatlonu jsem se snažil s poctivým tréninkem
a pak mi to nedalo a Pavlovi jsem napsal, že to myslím vážně a jestli by
mi mohl poradit. Byl zrovna na dovolené, ale po návratu jsme se sešli 
a dostal jsem spoustu dobrých rad a hlavně nabídku, že až mu skončí
volno, že se ke mně přidá. Po pár trénincích jsme se dostali k tomu, že už
trénujeme skoro pořád společně. Pět šest dní v týdnu, většinou dvakrát
denně. Třikrát týdně plavání v Liberci, které mi hodně pomohlo. Běžecké
a cyklistické tréninky mám většinou pod Pavlovým vedením. 
Co na takový trénink říká rodina?
Tak přítelkyně Týna přes týden není doma. V létě jsem koupil byt, takže
se snažím stihnout práci, trénink, vaření, úklid, zvláště ten úklid ale 
zanedbávám. A snažím se mezi tím stihnout návštěvy mamky, taťky, ba-
bičky a kamarádů. Co jsem se osamostatnil, tak vím, jak čas hrozně rychle
letí. Ale vím, že i obyčejná půlhodinová návštěva babičky potěší, takže se
snažím je mít v kalendáři naplánované. Ovšem nějaká televize, seriály,
hry, to opravdu vůbec nejde. A víkendy, když přijíždí Týna, tak se snažím
přizpůsobit, aby mým trénováním moc netrpěla. Život v Praze je jinak 
nastavený, takže na tréninky odjíždím brzy ráno, abych se vrátil brzy
domů. Samozřejmě, že když se v březnu jezdí na kolo na čtyři hodiny, tak
zase tak dlouho Týna nespí, takže tam se musí přizpůsobit. Jezdíme spolu
na závody, Týnu baví fotit i cestovat. Zkrátka se snažím, ale není to úplně
jednoduché. Je pravda, že mám diář a do něj si píšu po půlhodinách třeba
i ty návštěvy. Nechci nic vynechat, ale musím dodržovat disciplínu. Třeba
vysedávání v hospodách zmizelo úplně.

Začínat ve 23 letech se sportem je trochu pozdě. Ale ty jsi ne-
začínal úplně od nuly.
Ne, nejvíc mi dal asi fotbal. Začal jsem s ním jako malý kluk na prvním
stupni, pak jsem přestal a začal jsem hrát zase až v dorostu. Chviličku jsem
chodil na tenis. Pak jsem měl éru hudebníka s Pavlem Jansou, to mě do-
cela pohltilo. Na fotbale jsem se hrozně snažil, na trénincích jsem makal,
ale bohužel jsem nikdy nebyl šikovný s balonem. V hlavě mám v takových
situacích dost zmatky. Zajímavé je, že z hokeje ne, ale na fotbale, když jsem
šel sám na gólmana, což se mi díky rychlosti stávalo docela často, jsem
měl potom úplně černo před očima a většinou jsem to napálil někam úplně
mimo. A už jsem neměl nervy na to způsobovat to zklamání divákům 
a spoluhráčům (smích). Při triatlonu jediný, koho zklamu, jsem já sám.
Co na tvoje počínání říká rodina?
Od malička mě doma vedli ke sportům a k tomu něco dělat a teď za mnou
stojí úplně ve všem, co dělám. To je hodně důležité. I když se mi něco 
nepovede, tak vím, že doma to je úplně jedno. Přitom vím, že to mamka,
táta, babička i nevlastní taťka všechno prožívají. Bez toho bych to měl
mnohem těžší. A vím, že za mnou stojí i přítelkyně Týna, i když se tak
někdy netváří.
Těšíš se na tréninky nebo spíš trpíš?
Tak netěším se vždycky. Ale vím, že když se přemůžu, tak trénink nějak
přežiju a po něm je vždycky dobře. Vykašlat se na něj by ve skutečnosti
bylo pro psychiku mnohem horší.
Co s tebou udělá nucená přestávka, když tě třeba v zimě začaly
bolet záda?
To je horší, už po třech dnech mě přepadnou v hlavě černé myšlenky, že
sezona bude špatná. Letos jsem kvůli zádům stál měsíc, snažil jsem se 
dohánět nějaké restíky, byl jsem déle v práci, více jsem vařil, hodně jsem
se zajímal o to, čím to mohlo být. Pravděpodobně se dostavilo přetréno-
vání, protože to nebyly jen bolesti zad.
Co ti závodění přineslo? Myšleno kromě té fyzické dřiny?
Musím říci, že celkově jsem daleko rozhodnější. Dokážu si zorganizovat
čas, určit si priority. A celkově jsem asi klidnější. Mám nějaký cíl, vím, co
chci, a to jsem dříve asi nevěděl. A asi jsem i zodpovědnější. Třeba i to,
že jsem se rozhodl koupit byt a splácet ho, je důsledek té změny.
Máš nějaké své oblíbené místo, kam rád zajdeš?
Kohoutí vrch. I když v rámci tréninku se tam moc nedostanu. Na chvíli si
tam sednout, dívat se směrem, kde není vidět nic víc než lesy a skály 
a není tam dílo lidské ruky. Mám hodně rád přírodu a uvědomuji si, že
je to nejvíc, co máme. 
A tvůj největší úspěch, klidně nejen sportovní?
Poznal jsem hodně lidí, které bych bez sportu nepoznal. A ze sportovního
hlediska je pro mě největším zážitkem hrádecký triatlon. Na něm jsem si
chtěl porovnat, jak jsem se během roku posunul. A to se to zkraje nevy-
víjelo vůbec dobře, protože když už měl starosta v ruce startovací pistoli,
tak jsem si zničil brýle. Sice se mi podařilo rychle jedny půjčit, ale byly mi
velké, takže sotva jsem vlezl do vody, měl jsem je plné a ani nevím, kam
jsme plaval. Nicméně jsem byl nakonec šestý celkově. V nejbližší budou -
cnosti bych se chtěl co nejlépe připravit na evropský šampionát v Žitavě
na O-See Challenge. Nemusím být na bedně, ale chci, abych měl v cíli
pocit, že jsem ze sebe vyždímal to nejlepší. To se mi zatím vždycky nedaří,
na každém závodě mi něco nesedlo. A úplný sen je být někdy alespoň
třetí v kategorii a vyjet si místo na mistrovství světa na Havaji.

Triatlon mě naučil disciplíně



Blahopřání k narozeninám
V neděli 11. února oslavila své 94. narozeniny paní Věra Kochánková. 
Do hrádeckého seniorparku jí přišel poblahopřát i starosta města Josef Ho-
rinka s matrikářkou Monikou Korbelářovou. Gratulantů ale bylo při spo-
lečné oslavě ve společenské místnosti seniorparku opravdu hodně. A my se
s přáním pevného zdraví a mnoha dalších radostných dnů přidáváme.

Pestrobarevné květiny pro
ženy

Oslavu Mezinárodního dne žen připravila pro dříve narozené Pečovatel-
ská služba Hrádek nad Nisou. Na oslavě nechyběli starosta města Josef
Horinka a místostarosta Pavel Farský, kteří všem ženám, kterých bylo více
než šedesát, předali barevnou květinu. Pečovatelky připravily občerst -
ve ní a k dobré náladě zazpíval Karel Šedivý, dlouholetý člen orchestru
opery Národního divadla v Praze. Písní i mluveným slovem připomenul
písničkáře Karla Hašlera. Kdo chtěl, mohl se přidat a zazpívat si s ním,
což také spousta seniorů využila.

Jen o pár dnů později se konala ještě jedna oslava Mezinárodního
dne žen, pořádaná tentokrát Klubem důchodců.

Zlatá svatba
23. února oslavili v obřadní síni hrádecké radnice svou zlatou svatbu
manželé Jan a Rozália Šedinovi. Svědčil jim pan Fredy Volkert a vnučka
Petra Gróholová. Gratulujeme!

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci únoru 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Milan Franta, Jiří Bouška,
Vladimír Svatoň, Danuše Strnádková

80 let Marie Echtnerová
81 let Jiří Oščiatka, Jaroslav Polák
83 let Maria Vlčková
86 let Gert Jiranek, Marta Krejbichová
87 let Josef Stehlík, Zdeňka Měchurová
90 let Emil Braun
91 let Květoslava Reichlová
94 let Věra Kochánková

Monika Korbelářová, matrikářka

6 ze společnosti

První václavický masopust
Svůj masopust se rozhodli uspořádat také obyvatelé Václavic. Jen ma-
linko se inspirovali v Hrádku, ale jinak pojali masopust po svém a hlavně
ho vzali za svůj. Masek bylo v průvodu plno, žádná důležitá nechyběla,
a bylo znát, že kdo se do průvodu přidal, hlavně se bavil.



Revitalizace dubové aleje na Žitavské

73. ãíslo,
březen 2018ze společnosti

Na sklonku zimy začala revitalizace zeleně v areálu ZŠ T. G. Masaryka.
Jde o zásah razantní, který řeší nejen omlazení zeleně, ale zásadně
změní její charakter, který bude odpovídat tomu, že jde o okolí školy.
Změní se i druhové složení zeleně, která je nyní z většiny přestárlá a za-
nedbaná. Zcela odstraněno bude nebo už bylo asi 50 dřevin. Týkat se to
bude i většiny lip v Komenského ulici. Část jich ale zůstane zachována
jako životní prostor pro hmyz a ptáky a bude případně odstraňována se
zhoršujícím se zdravotním stavem. Dvě desítky stromů budou ošetřeny,
stejně tak keře. Pro rododendrony, které každé jaro svými květy zkrášlují
okolí školy, je navrženo přesazení do vhodnějších pozic.

Následně bude vysazeno 22 vzrostlých stromů převážně domácího
původu a 4 stromy ovocné. Velkou část zeleně utvoří keře, kterých bude
vysázena skoro tisícovka. Nepoměr mezi počtem vykácených a nově 
vysazených stromů je dán tím, že v některých místech v okolí školy byl
prostor dřevinami až přehuštěn.

Z prostor před původní školní budovou budou pokáceny zbývající 
vysoké smrky. Vysazeny budou naopak buky a magnolie. Hlavní vstup
do budovy zvýrazní květinový záhon. Před budovou školy je také domi-
nantní lípa velkolistá a borovice černá. Oba stromy zůstanou zachovány,
zvláště lípa si zaslouží zvláštní ochranu.

Dvůr školy, který sousedí se školní jídelnou a klubem důchodců, je
dnes tvořen asfaltem a minimem zeleně. Oživit by ho měl tzv. bosket.
Vysazeno zde bude devět vícekmenných vzrostlých muchovníků, pro-
stor bude doplněn mobiliářem k sezení nebo ležení. Části asfaltu na-
hradí žulová dlažba. A mohou se sem umístit i herní prvky.

Z prostoru parkoviště a okolí jídelny už byly odstraněny jehličnany 
i zanedbané náletové dřeviny. Navrženy jsou zde tři terénní vlny s vý-
sadbou jeřábů, lísky, střemchy a kaliny. V prostoru před novější školní
budovou přibudou rododendrony a hortenzie, u vstupu odpočinkové
molo k posezení.

Poměrně velkou proměnou projde druhý dvůr, který je trochu skryt 
za školními budovami. Odstraněna bude část ovocných dřevin i smrky.
Nahrazeny budou třešní, jabloní, slivoní a hrušní. Hranici pozemku vy-
tvoří živý plot. V severní části dvora je menší travnatá plocha, která bude
vybavena dřevěným molem, sloužícím jako odpočivadlo či jeviště. Pro-
stor mola bude rámován dvěma třešněmi. Pro všechny nově založené 
i stávající trávníky se počítá s osetím luční směsí, která je zpestří.

Město připravovalo projekt revitalizace zeleně u školy T. G. Masaryka
už v roce 2016. Na jeho financování získalo dotaci ze Státního fondu ži-
votního prostředí.

Dubová alej na Žitavské ulici je jedním z nejzajímavějších krajinných
prvků v Hrádku. Najdeme ji už na mapách I. vojenského mapování, tedy
před asi 250 lety. Stromy, které ji tvoří teď, jsou samozřejmě mladší, ale
svědčí o tom, že si tohoto prvku vážili už naši předkové a pečovali o něj. 

Úsek od Lidového domu po křižovatku s kruhovým objezdem u Kristýny
je v majetku města. V minulých dnech proběhla revitalizace aleje. Týkala
se jak její starší části, tvořené asi padesáti vzrostlými duby červenými,
tak mladších stromů, které byly do aleje doplněny v letech 2006–2007.
Tehdy byly do aleje dosazeny duby bahenní. Až na několik stromů, které
se neuchytily nebo byly poškozeny vandaly, se stromům daří dobře 
a nastal nejvyšší čas na jejich „výchovný“ řez a zvednutí korun tak, aby
nepřekážely na cyklostezce ani projíždějícím autům.

U starších dubů červených byly vyřezávány suché větve a zkracovány
větve, které by mohly být potenciálně nebezpečné a mohlo by dojít k je-
jich vylomení. Některé stromy jsou také napadeny houbami, ale až na
výjimky nejsou vážněji poškozené. I tak dendrolog poukázal na 11 vzrost -
lých dubů červených, jejichž zdravotní stav a bezpečnost jsou silně 
narušené, a doporučil je pokácet. 

Revitalizace dubové aleje proběhla s podporou Ministerstva životního
prostředí v rámci Operačního
programu životní prostředí.

Zeleň u školy projde proměnou



Pozvánka k sousedům

Tip na výlet

Je jaro! Nejen v kalendáři, ale konečně i cítit ve vzduchu. Výběr zajíma-
vých akcí v našem okolí je tak pestřejší o venkovní události. Konec března
je ve znamení Velikonoc a můžeme navštívit mnoho tradičních jarmarků.
V březnu také proběhne oblíbený veletrh cestovního ruchu v Jablonci,
kde najdeme inspiraci, jak strávit volný čas. A konečně… o posledním
březnovém víkendu začíná sezóna na hradech a zámcích. Hned několik
důvodů, proč nesedět doma. Tak si to přicházející jaro pěkně užijte!  

16.–17. březen – Eurooregion Tour – Eurocentrum Jablonec n. N.
Veletrh představí komplexní turistickou nabídku krajů, regionů, měst 
a obcí České republiky i sousedních států, nabídku cestovních a doprav-
ních kanceláří, lázní a wellness, památek, center volnočasových aktivit 
a dalších subjektů z oblasti cestovního ruchu. V rámci doprovodného
programu je připravený bohatý kulturní program.

18. březen – Velikonoční jarmark – Stráž pod Ralskem
První strážský Velikonoční jarmark na nádvoří zámku Vartenberk. Připra-
vený je kulturní program, ukázky výroby a prodej kraslic, pomlázek 
a dalších dekorací, tvůrčí dílnička i soutěže pro děti. Chybět nebude ani
občerstvení a tradiční výrobky.

21. březen – Jana Koubková – Bedna klub Liberec
Přední osobnost českého jazzu v Bedně. Repertoár tvoří hlavně blues,
rap, bigbít, šanson, jazz – vše podle jejího posledního CD A TAK SI JDU…

24. březen – Night of Warriors – Home Credit Arena Liberec
Galavečer bojovníků Night of Warriors je výjimečný atmosférou, která je
nesrovnatelná s těmi, které jsou k vidění na jiných večerech bojových
umění nebo i jiných sportovních akcích.

24.–25. březen – Velikonoční trhy – Zámek Sychrov
Tradiční trhy spojené s ukázkami řemesel, prodejem tradičního zboží 
a bohatým programem. Na devadesát prodejců zde bude prodávat če-
ské zboží, které se tematicky váže k velikonočním svátkům. 

30. březen – 2. duben – Velikonoce na Grabštejně – Hrad Grab-
štejn
Tematicky laděné prohlídky velikonočně vyzdobeným hradem s kostýmo-
 vanými průvodci, výtvarné dílny, kde si budete moci vyzkoušet oblíbené
vykrajování a zdobení perníčků, pletení pomlázek, výrobu vrbových píš-
ťalek, dekorace z proutků, vejdunků i dalších tradičních materiálů.

30. březen – 2. duben – Velikonoce na Lemberku – zámek Lem-
berk
Speciální prohlídky velikonočně vyzdobeného clam-gallasovského
apartmá včetně zámecké kaple. Ukázka velikonočního slavení a zvyků
šlechty. Mimořádně bude v tyto dny také otevřená středověká vyhlíd-
ková věž. 

31. březen – Poletíme? – Bedna klub Liberec
Banjo punk a taky turbošansón. Po třetí písničce zjistíte, že je milujete
celý život.

31. březen – Velikonoce na Dlaskově statku – Dolánky u Turnova
Na historické zemědělské usedlosti si užijete vystoupení folklórních sou-
borů, program pro děti i dílnu velikonočních dekorací. Chybět nebude
ani tradiční vynášení Smrtky do Jizery a velikonoční jarmark.

Věra Baumgartnerová

Březnový tip na výlet nás zavede do trochu vzdálenějšího místa. Cesta
do Mladé Boleslavi se ale určitě vyplatí. Naším cílem je Škoda muzeum.
Automobilka Škoda Auto se jako jedna z mála může pochlubit více než
stodvacetiletou nepřerušenou výrobní tradicí. Muzeum vám představí
její příběh, který se od roku 1895 v Mladé Boleslavi odehrává.

ŠKODA Muzeum Mladá Boleslav
Na místě bývalého výrobního závodu, který roku 1895 založili dva nad-
šení cyklisté – mechanik Václav Laurin a knihkupec Václav Klement, 
se ještě ve 30. letech minulého století vyráběly automobily. Samotná
stavba muzea je vlastně historickým exponátem, neboť nejstarší zeď 
budovy pochází z roku 1899 a patřila k té části firmy, ve které se vyráběly
motory Benz. Muzeum zde bylo zřízeno roku 1995 k 100. výročí založení
firmy Laurin & Klement. V roce 2012 prošlo kompletní rekonstrukcí. Čistě
industriální stavba se tak stala výkladní skříní značky ŠKODA a zároveň
významným kulturním centrem. 

Nyní je výstava rozdělená na tři tematické oblasti: v první s názvem
Evoluce jsou nejdůležitější produkty Škody až po nejnovější studie, v sek -
ci Tradice jsou vozy z různých období, účast v motoristickém sportu, vý-
voj loga a osobnosti a události spojené se značkou. V části Preciznost
pak můžeme vidět rekonstrukci historického vozu v různých fázích vývoje

na čtyřech různých exponátech. Muzeum vystavuje na 1 800 m� okolo
500 exponátů, včetně padesátky automobilů, řady motocyklů a jízdních
kol z dlouhé historie firmy Škoda Auto a jejího předchůdce Laurin & Kle-
ment. 

Po předchozí telefonické domluvě lze také navštívit veřejnosti pří-
stup  ný depozitář nacházející se nedaleko. Ten ukrývá kolekci sportov-
ních vozů, prototypů, ale i vozů sériové výroby. Mezi nimi je např. ne-
ucelená vývojová řada Popularů, předchůdci Š Favorit, slavný prototyp 
Š 720, závodní formule Š MTX 1-01 nebo vojenský osobní automobil
zvaný „Babeta“. Automobilové milníky doplňuje takzvaná galerie tech-
niky, která ukazuje historii technického vývoje značky ŠKODA. Obdivo-
vat tak můžeme automobilové součásti – řadu motorů, zapalování, pod-
vozek, světla, klikové hřídele a k tomu kovací nářadí. Mimoto je součástí
expozice i letecký motor. 

Zkrátka je zde co prohlížet. Svědčí o tom i průměrná doba návštěvy,
která se standardně pohybuje kolem dvou až tří hodin. Expozici si 
můžete prohlédnout bez průvodce, lze ale domluvit i komentovanou
prohlídku. V průběhu roku se tu také konají nejrůznější akce, zajímavé
tematické přednášky a podobně. Muzeum najdete na třídě Václava 
Klementa v Mladé Boleslavi a otevřeno má každý den od 9 do 17 hodin. 

Věra Baumgartnerová, zdroj: museum.skoda-auto.cz
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Zprávy z Cvičení Lída
Otevřený turnaj ve florbale pro žactvo a dorost se konal v sobotu 17. února
v tělocvičně TJ Rochlice Liberec.

Turnaje se zúčastnilo celkem 70 dětí ve 14 družstvech, z toho 11 ze
Cvičení Lída – Hrádek.

Soupeřili proti TJ Žandov, Rochlice, Starý Harcov a Doksy.
Družstvo mladšího žactva Pašeráci ve složení Rostislav Patočka, 

Zdeněk Mansfeld, Matěj Šíma, Matouš Košek, Martin Wawřich, Marek
Šedivý a Petr Feix vybojovalo 3. místo. Stejné místo obsadilo i družstvo
dorostu FBC HRÁDEK ve složení Pravoslav Mansfeld, Lukáš Holý, Aleš
Bretšnajdr a Lukáš Kubáň.

Nejmenší děti ze Cvičení Lída – Hrádek, z. s., se v Rochlicích zúčast-
nily otevřené soutěže pro děti ve věku od 3 do 8 let. Mezi 49 účastníky
z TJ Zákupy, Loko I, Pavlovic, Rochlic a Vratislavic bylo 11 hrádec kých.
Soutěž proběhla bez problémů, i když se letos utkalo méně dětí z dů-
vodu chřipkového onemocnění. Každý účastník obdržel sladkou od-
měnu keramickou medaili a vítězové diplom.

Děti soutěžily ve třech kategoriích, každé mělo splnit čtyři úkoly – kop
do branky, hod do bedny, hod obručí na kužel a zdolání překážkové
dráhy na čas. 

V mladších žákyních I (narozených 2014–2015) se umístila na 3. místě
Lucie Votýpková. V mladších žácích III (narozených 2010–2011) skončil
na 3. místě Roman Spáčil. Lída Robová

V životě už jsme to zažili skoro všichni. Někomu v našem okolí se přití -
žilo, měl nehodu, úraz. A my jsme v tísni vytáčeli na telefonu číslo 155.
Minuty do příjezdu záchranky pak byly asi ty nejdelší, co nás potkaly. 

Čas od okamžiku, kdy operátor na tísňové lince přijme hovor, do
chvíle, kdy ze základny vyjíždí sanita s pomocí, se počítá na vteřiny. 
Rozmístění základen po Libereckém kraji je takové, aby záchranáři 
byli schopni do všech míst dojet do dvaceti minut. A to i přesto, že jim
mnohdy situaci komplikují neohleduplní řidiči, špatně zaparkovaná
auta, objížďky či počasí. 

Pokud to zdravotní stav postiženého vyžaduje, operátor na dispe-
činku zůstává s volajícím o pomoc v telefonickém kontaktu. Pomáhá
svými zkušenostmi a radami, uklidňuje. Právě dispečeři spolu s volajícím
bývají často těmi, díky komu nemocní/ranění přežijí.

V okamžiku, kdy na místo dorazí záchranářská posádka, dostane vše
zpravidla rychlý spád. Záchranáři zajistí životní funkce, vyšetří postiže-
ného a v případě potřeby jej transportují do nemocnice.

Víte, odkud právě k vám vyjíždí záchranářské vozidlo? Z přiložené
mapky si sami můžete udělat obrázek, za jak dlouho k vám v případě
potřeby pomoc dorazí. Může se ale samozřejmě stát i to, že posádky 
z vám nejbližší základny jsou zrovna v terénu a k vám tedy vyjíždí nej-
bližší volný vůz.

A jak záchranářům můžete pomoci vy sami?
1. Operátorovi na dispečinku vždy sdělte co nejpřesnější polohu, kde se
nacházíte. Tzn. buď adresu nebo nejbližší záchytné body (park, typická

budova, křižovatka, poslední vesnice…). Do telefonu si stáhněte aplikaci
Záchranka. Při jejím použití aplikace sama odešle vaši přesnou polohu.

2. Zajistěte záchranářům přístup k postiženému (odemkněte dveře, po-
kud je to možné, vyšlete někoho na ulici).

3. V noci rozsviťte co nejvíc světel směrem do ulice.
4. Připravte doklady postiženého a seznam léků, které užívá.
5. Zajistěte domácí zvířata, která by mohla záchranáře napadnout.
6. Pokud byl hovor s operátorem ukončen, zajistěte, že na vámi uve-

dené číslo bude možné kdykoliv volat. Při jakémkoliv zhoršení stavu po-
stiženého opět volejte operátora.

Naše motto je: „Milujeme život. Bojujeme o něj každý den. Na zemi,
ve vzduchu, bezdrátově.“ Přejeme vám, abyste nás v životě nepotřebo-
vali. Pokud nás potřebovat budete, buďte připraveni.

Vaše Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje
www.zzslk.cz
A najdete nás i na facebooku jako Zdravotnická záchranná služba 

Libereckého kraje, p. o.

Kdo je můj záchranář?

93. ãíslo,
březen 2018ze společnosti
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Hasiči cvičili na ledě
Neobvykle mrazivé počasí letošního února umožnilo bruslařům vyrazit
nejen na veřejné kluziště, ale také na hladinu zamrzlé Kristýny. Bruslení
ve volné přírodě má svoje kouzlo. A také může být nebezpečné, když se
najde jedinec, který riskuje a pohybuje se po tenkém ledě. Právě taková
situace byla předmětem dalšího cvičení hasičů, kteří v rámci projektu 
4 města zachraňují přes hranice při mrazu okolo minus sedmi stupňů
nacvičovali záchranu osob z vody. Kromě hrádeckých hasičů se přidali
jejich kolegové z Krásné Studánky a německého Berthelsdorfu.

Do hlavní sezóny na Kristýně ještě nějaký měsíc zbývá. Jelikož letos se
ale rozhodlo město investovat hlavně do cest, práce už se rozjely
naplno, aby bylo hotovo dříve, než areál zaznamená nápor návštěvníků.

Po podzimním zatravnění hlavní pláže nyní vzniká mlatová cesta 
podél vodní plochy. Téměř tři čtvrtě kilometru cesty nenaruší přírodní
vzhled areálu, přitom ale umožní procházet snadno i hůře mobilním
návštěvníkům nebo třeba rodičům s kočárky. Navezený materiál už dává
tušit i vznik zídek, které budou sloužit zároveň jako lavičky. A prakticky

dokončeny jsou terénní úpravy u hlavní hráze, kde přibyl násep, usnad-
ňující přístup na cestu na hrázi.

Zároveň se připravuje další etapa „vylepšování“ areálu: pláž u chaty
plavčíka, dřevěná mola a dětská hřiště.
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Čilý stavební ruch na Kristýně


